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Nota de l’autor

Aquest llibre és producte de vuit anys de feina: centenars de lectures, converses i esborranys obsessius, ho confesso. Anys de moltes visites i caminades, i de tants compromisos que han passat a un segon pla. Potser és el projecte concret al qual he dedicat més temps. És fruit d’una urgència i una dèria per conèixer fins l’últim detall de la nostra història —cosa que, evidentment, no he pretès fer cabre al paper—. I no voldria enganyar a ningú: aquest llibre existeix perquè Catalunya no va esdevenir un estat independent l’any 2017. És estrany, però és així.

El projecte d’Ànima de república no neix d’un cop, sinó a partir de tres instants. El primer és el vespre del dilluns 30 d’octubre de 2017. El president de Catalunya, Carles Puigdemont, i la meitat del govern que va organitzar el referèndum de l’1 d’octubre arriben a la porta de casa meva, a Brussel·les, a més de mil quilòmetres del nostre país. L’endemà jo mateix m’encarrego d’organitzar una conferència de premsa que fa la volta al món i el president anuncia la seva arribada a l’exili. Al cap de dos dies, els consellers que s’havien quedat a Catalunya eren empresonats.

En aquell moment jo treballava al Parlament Europeu. Els exilis semblaven cosa d’una altra època, i els empresonaments per motius polítics, una raresa de països dictatorials. L’ocupació militar o policial havia estat una amenaça recurrent de les elits postfranquistes, sí, però tenia un punt irreal. Fins llavors. La pregunta va sorgir sola: quants cops havia passat, allò? Quants catalans havien patit l’exili, la presó o la inhabilitació al llarg de la història? No tenia la resposta exacta, ni la tinc ara. Però sí que crec que el relat històric que es va construir en l’hora més fosca del franquisme fa temps que no ens serveix. Aquestes pàgines són el meu intent de revertir-ho.

El problema dels catalans no és que perdéssim el 1714 o el 1939, sinó que generació rere generació hem patit la repressió castellana per defensar les llibertats del nostre poble. A vegades només han pagat directament les elits, a vegades milers i milers de persones anònimes. Però les conseqüències de les prohibicions, de l’ocupació, de la violació de les lleis i constitucions catalanes, de l’anihilació de les institucions pròpies..., les hem pagat tots. I encara les paguem.

Segon instant. Som a mitjans de l’octubre de 2017, i començo a llegir un llibre que em marcaria de forma decisiva: L’intent franquista de genocidi cultural contra Catalunya, de Josep Benet. Va ser fullejar-ne les primeres planes i quedar garratibat. Benet recollia un munt de prohibicions del català des del segle XVIII, de les quals jo amb prou feines en sabia res. N’hi va haver una que em va impactar per sobre de totes les altres: la penyora que obligaven a dur als nens que gosaven parlar en català a l’escola, que s’havien de passar entre ells si algun company o companya cometia el crim de parlar la nostra llengua, i que comportava el càstig físic.

En xoc, l’hi vaig explicar al meu pare per si en sabia alguna cosa. Tampoc la coneixia. Llavors, em contà per primer cop la història del ganivet. Quan el pare era petit, a la casa on van néixer ell i els nostres avantpassats, a Lladurs, va descobrir que a la vella taula de la cuina, en un calaix, hi havia el principi d’una cadena. Ell devia tenir menys de deu anys, i, estranyat, li va preguntar al meu avi Ramon per què tenien allò a la taula. La sorpresa va ser quan l’avi li va explicar que aquella cadena era allà perquè antigament els catalans havíem tingut prohibit tenir ganivets a casa; només en podíem tenir un, i lligat a la taula. El meu pare no ho sabia, però aquella mesura provenia d’un edicte de Felip V després de la derrota de 1714. Dos-cents cinquanta anys després, el cadenat encara hi era. A quantes cases de Catalunya va passar això?

Tercer instant. Em trobo treballant al Palau de la Generalitat de Barcelona. La galeria gòtica, l’ampla escala de pedra, les gàrgoles, la torre encara amb forats de bala, el saló Sant Jordi... I sobretot, el pati dels Tarongers, elegant, únic a tot Europa. Allò no era la simple seu d’un govern, sinó el cor polític de la nostra nació des del segle XV. Un edifici que a grans trets no ha canviat gaire des de fa centúries i que ha viscut en primera persona cada acte de govern, cada conflicte del nostre país. Vaig començar a llegir sobre Pau Claris i allò va ser el clic final. Entendre els motius que van dur la seva generació a proclamar una república catalana em va mostrar fins a quin punt la nostra relació amb Espanya, amb la gran Castella, és un bucle, una espiral sense fi de confrontació política i de repressió. Un xoc constant entre dues cultures polítiques antagòniques.

He escrit aquest llibre per posar noms i cognoms a la història de tants catalans que han pagat el preu de defensar la llibertat del país. Per demostrar que el caràcter repressiu de l’estat espanyol no és anecdòtic, sinó un tret estructural de la seva natura. I per acostar-nos al fons de l’ànima republicana de Catalunya, que no només confronta el rei i el poder establert a Madrid, sinó que també lluita per eixamplar les seves llibertats socials. Ànima de república comença aquí, amb els anys que van de la mort de Martí l’Humà a la desfeta de 1714, però continuarà, amb la història que arriba als nostres dies.

Proposo una relectura de qui som com a país per a la qual són clau els historiadors que m’han nodrit, com Eva Serra, Antoni Simon, Agustí Alcoberro, Núria Sales, Miquel Pérez Latre, Rosa Lluch, Antoni Torres i Ribé o Joaquim Albareda, entre molts altres; llibre rere llibre, article rere article, m’han fet descobrir mil detalls que desconeixia del nostre passat. Tinc un agraïment especial cap a l’Àngel Casals, de qui no només he après molt, sinó amb qui des del moment que ens vam conèixer vam establir una gran amistat; si aquest llibre existeix és gràcies al seu mestratge i a les hores que hem compartit. També a l’Albert Garcia Espuche, que amb la seva obra i amistat m’ha fet entendre que la història, la ciutat i la terra que trepitgem formen un tot indestriable.

Incloc capítols o fragments dedicats a l’encaix de la geopolítica catalana amb Europa, referències a fenòmens climàtics o alimentaris, i intento remarcar regularment el vincle entre la literatura i la política del país. Si en el món de l’art no es pot separar l’obra del seu autor, tampoc es pot separar l’artista de la seva nació, ni es pot entendre la política del país sense entroncar-la amb la del món que l’envolta. També he procurat donar importància a les localitzacions principals de la nostra memòria, perquè el lector pugui caminar, sovint literalment, per la història del país.

No som éssers de llum, i hem tingut de tot, com tots els pobles. Però la nostra situació nacional no és producte d’una tara col·lectiva, sinó del fet que el poder que rau en el cor de Castella ha decidit aplicar la força en pràcticament tots els moments que s’ha vist en una disjuntiva històrica. En aquest llibre hi trobareu, doncs, episodis d’un llarg conflicte, protagonitzat per un poble que no és ni millor ni pitjor que qualsevol altre, però que té el mateix dret que la resta a governar-se per si mateix. Si hi ha alguna cosa que ens defineix no són ni les divisions ni les derrotes, que tots els pobles en tenen, sinó el fet que som una nació que, sigui amb cos d’estat, de província o de comunitat autònoma, sempre ha conservat una ànima i un esperit propis d’una república.





PART 1

CATALUNYA PERD
EL CONTROL





1. Martí l’Humà
i la fi de la dinastia reial
catalana

L’estiu de 1409, el rei Martí l’Humà tenia el cor encongit. Mentre veia passar les hores per la finestra de la torre de Bellesguard, el seu fill, Martí el Jove, es jugava la vida a Sardenya. Ja feia sis mesos que estava embrancat en la que havia de ser una batalla a cara o creu pel domini de l’illa.

Durant dècades, l’illa sarda havia estat una font de maldecaps per a la dinastia catalana. La seva complicada geografia facilitava les divisions internes, que eren alimentades per la república genovesa, el gran rival dels catalanoaragonesos pel control del Mediterrani occidental. La corona catalana havia reaccionat, ara, davant l’amenaça de l’hereu de l’estat sard d’Arborea,1 Guillem III de Narbona, que pretenia controlar l’illa —i especialment els punts de domini català: l’Alguer, Esglésies i Càller—. El que s’hauria pogut estalviar, però, és que l’expedició catalana fos liderada pel príncep Martí el Jove en persona, únic fill viu de Martí l’Humà i hereu a la corona d’Aragó. El jove príncep hi estava encaparrat, volia emular les gestes militars dels seus avantpassats i del seu propi pare,2 així que havia deixat Sicília —d’on ja era rei— en mans de la seva esposa, Blanca de Navarra, i havia emprès el camí cap a Sardenya a la recerca de la glòria militar. La posteritat l’esperava.

El 14 de juliol d’aquell 1409, el rei Martí observava el mar. La casa de Bellesguard, situada com ara sota la falda de Collserola —la mateixa torre que, cinc segles després, va refer Antoni Gaudí, convertint-la en una de les grans joies del modernisme que encara ara es poden veure a Barcelona—, tenia una molt bona vista sobre la ciutat, la platja i el mar. La visibilitat devia ser bona, aquell dia, perquè va poder albirar una galera arribant a la platja. Venia de Llevant. De Sardenya, segons el van informar. Quan els cavallers que hi viatjaven s’acostaren a Bellesguard, l’eufòria va ser absoluta. Dos d’ells, Jaume Roure i Joan Bartomeu, venien corrent acompanyats de tres heralds, i quan eren a prop de la casa començaren a cridar: «Victòria! Victòria! Aragó e Sant Jordi!». Martí el Jove havia triomfat en la contesa, doncs, i havia derrotat la resistència sarda d’una vegada i per totes.

Un cop a la casa, els cavallers van informar Martí l’Humà sobre la victòria del seu fill en la batalla de Sanluri, feia quinze dies, el 30 de juny de 1409, i el rei català, feliç i alleujat de la tensió soferta, es va posar a plorar. Els pitjors temors s’havien esvaït, però patia. El seu fill encara no havia tornat.3

Martí l’Humà feia uns anys que la ballava negra. Des de la mort del seu net Pere quan encara no havia complert els dos anys, el 1400, el rei estava angoixat per la successió. I ja el 1401, quan la pesta assolava tant Sicília com el País Valencià, va escriure al seu hereu demanant-li si us plau que es guardés d’acostar-se als llocs més afectats. Fins a aquell 1409, els intents de Martí el Jove de tenir descendència legítima havien fracassat. Els nens nascuts tant de la seva primera esposa, Maria de Sicília,4 com de la segona, Blanca de Navarra, no havien sobreviscut. El príncep havia tingut dos fills fora del matrimoni, Frederic i Violant, que el rei Martí i la reina Maria de Luna (la seva estimada esposa, morta feia pocs anys) havien acollit i criat a Barcelona des del primer instant, però una mort sobtada podia complicar molt les coses.

El rei havia comentat als seus col·laboradors el neguit per l’expedició sarda del fill, que descrivia com una manera temerària de «pescar amb ham d’or», i l’1 de juny d’aquell 1409 escrivia al príncep en aquests termes: «Vos pregam, així cordialment com podem, que tengats bon regiment en vostra persona e que us guardets de mals aires». Els mals aires i les malalties associades, més enllà dels riscos bèl·lics, eren el temor més gran de Martí l’Humà.

Després d’uns dies de celebracions per la victòria, el rei Martí adreçà una carta a Pere de Torrelles (mà dreta de Martí el Jove a Sardenya) demanant al seu fill i hereu que no es tornés a arriscar d’aquella manera cap altra vegada. Pensant en el risc d’agafar la malària en aquells aiguamolls infestats de mosquits, Martí l’Humà pregava «que no partesca de Càller en aquests dos mesos que venen de calor».5 El rei no ho sabia, però ja era massa tard per als consells. Martí el Jove començà a mostrar símptomes de malaltia i de febre el 16 de juliol; tres dies després, el 19 de juliol, treballava en els afers de govern per darrer cop, i el 25 de juliol de 1409, finalment, moria a la Torre Vermella de Càller víctima de la malària. Com digué el cronista de Bagà, Pere Tomic, «tota la victòria tornà en plor e gran dol».

Després de vuit dècades de lluites i d’un drenatge constant d’homes i recursos, Martí el Jove havia derrotat definitivament la resistència sarda, però el cost d’aquesta victòria havia estat massa alt. La imprudència del príncep i l’ambició de dominar el Mediterrani occidental feien perdre a la corona catalanoaragonesa el seu únic hereu. La seva tomba monumental, encara visible per a aquells qui visiten la catedral de Càller, n’és l’últim testimoni.

El rei Martí va conèixer la notícia el 4 d’agost. Podem imaginar el dolor, la tristesa i, ben segur, el remordiment per no haver estat capaç de negar al seu fill el caprici de liderar l’expedició a Sardenya, per no haver-lo obligat a viure al seu costat i instruir-lo des de Barcelona en l’art del govern de la corona. Ara ja era massa tard. Sense forces, va fer que fos Bernat Metge, aleshores secretari reial, qui li comuniqués per carta la notícia a la vídua, Blanca de Navarra. Ni el consol cristià de Vicent Ferrer, predicador dominic i futur sant valencià, devia fer gaire efecte en el rei Martí, que hauria de viure el final de la vida sense el seu estimat fill.

Sense primogènit, però, calia prendre decisions ràpides, si es volia assegurar la successió de la corona. I un parell de fets van precipitar les coses.

D’una banda, el 25 d’agost d’aquell 1409, menys d’un mes després de la mort de Martí el Jove, el cosí-cunyat del rei, Jaume II d’Urgell, era designat lloctinent per tots els regnes de la corona catalanoaragonesa —un alter ego del rei—, i es convertia en el successor de fet a la corona. Era una passa important. Però el rei va prendre una segona decisió que deixava el destí en l’aire: es va tornar a casar. El casament de Martí l’Humà amb la princesa Margarida de Prades era un intent, una mica a la desesperada, de tenir un nou hereu directe a la corona. No es casava per gust ni per amor, sinó com a part del seu deure reial. La cerimònia, a correcuita, fou el 17 de setembre, a la mateixa capella de Bellesguard. No devia ser multitudinària, perquè el monarca català no estava per a gaires festes, però va ser oficiada pel papa Benet XIII, de qui parlarem ben aviat.

Els mesos següents, tots els intents de procreació van ser infructuosos. La parella reial no se’n sortia. Els cinquanta-tres anys de Martí l’Humà, que no són com els d’ara, pesaven molt. Tampoc hi devia ajudar el sobrepès del rei, ni el seu desànim vital. Cal pensar que aquell casament era una situació molt forçada, i més tenint en compte el que li havia costat assumir la condició de vidu.6 Quan el rei va veure clar que, per molt que s’hi escarrassés, aquell casament no tindria fruits, es va convèncer que el camí era la legitimació de Frederic, el seu net bastard, que llavors només tenia set anys.

I va estar a punt d’aconseguir-ho, de fet. El rei Martí va dur a terme una estratègia dilatòria pensada per convertir el petit Frederic en rei. Va enviar Jaume d’Urgell a l’Aragó i va fer consultar la decisió a grups de juristes. Intentava guanyar temps. Si tenim en compte que a Castella, en aquell moment, la dinastia regnant —els Trastàmara— era d’origen bastard, el projecte no era forassenyat. A més, Martí comptava (almenys en teoria) amb un suport inestimable: el de Benet XIII, el papa d’Avinyó, que ja havia tingut friccions amb Jaume d’Urgell. Benet s’havia compromès a dur a terme la cerimònia de legitimació de Frederic l’1 de juny de 1410. A partir d’aquella data, el net de Martí l’Humà seria reconegut per l’Església com a fill legítim de Martí el Jove, i, per tant, elegible per a la successió.

Martí ho tenia a tocar, doncs. El 13 de maig de 1410 deixa Bellesguard per baixar al desaparegut monestir de Valldonzella, parada prèvia a l’entrada a Barcelona. Allà, però, les coses es van torçar, i quan quedaven dos dies per a la cerimònia, el rei agonitzava. La nit del 29 al 30 de maig, Martí ja la va passar aclaparat per la febre i el dolor. Ni Francesc Granollacs, el seu metge de confiança, sabia com salvar-lo.7

Durant dos dies terribles, l’evidència de la mort imminent del rei català va alimentar els nervis i les conspiracions d’última hora. Hi ha una escena que representa perfectament la tensió del moment: veiem Margarida de Montferrat, mare de Jaume d’Urgell, sacsejant un Martí moribund i cridant-li; li exigia que en les darreres hores de vida fes hereu el seu fill.

Paral·lelament, tenim l’ambaixada d’un grup de prohoms liderats per Ferrer de Gualbes8 que s’acosta al llit de mort de Martí l’Humà i li pregunta, de manera més aviat rocambolesca, si vol que el seu successor sigui triat per la via de «justícia». Era, se suposa, per avaluar qui era el candidat més idoni, una acció en la línia del que el propi rei havia intentat infructuosament en vida. El rei català va dir «hoc» (sí). Es fa difícil d’imaginar, però, què va entendre exactament Martí i què va expressar en veu alta. Amb aquella delegació, els prohoms barcelonins cercaven dificultar la successió de Jaume d’Urgell, amb l’esperança d’afavorir l’arribada al tron d’un altre nen, en aquest cas de sis anys: Lluís d’Anjou, net de Violant de Bar i Joan I, germà del rei Martí. Segurament, l’infant Lluís els semblava l’opció més controlable per l’elit barcelonina.

D’aquella maniobra de Gualbes i companyia en va prendre acta el notari Sescomes com si fos l’últim desig del rei, i d’aquesta manera es va embolicar encara més la troca. La mort de Martí el Jove, els dubtes a l’hora de marcar un hereu clar i el somni de legitimar el seu bastard Frederic havien dut la dinastia catalana a una situació terrible. Sense poder descansar ni al seu propi llit de mort, finalment, el rei Martí, l’últim de la nostra història que va néixer al país, i segurament també l’últim que es va sentir català, va expirar el vespre del 31 de maig de 1410.9

Amb la mort del rei Martí, els problemes no havien fet més que començar.



 

1 El jutjat d’Arborea fou l’estat sard independent més longeu malgrat el domini genovès, pisà i català. Aliat dels catalans fins al 1353, Oristany n’era la capital i ocupava el centre-oest de l’illa. Des del segle XII hi regnava la família dels vescomtes de Bas, d’origen català.

2 Martí l’Humà, abans de ser rei, havia passat un llarg període entre 1392 i 1398 afermant el domini català sobre l’illa de Sicília. El regne de Sicília, malgrat formar part de l’entramat polític catalanoaragonès, era formalment un regne a banda. Martí el Jove, en aquest moment, era a la vegada príncep hereu de la corona d’Aragó i rei de Sicília.

3 El coneixement d’aquesta escena, que és real, el dec a una carta escrita per Bernat Metge en nom del rei Martí l’Humà rescatada de l’oblit en l’excel·lent comentari introductori de la medievalista Lola Badia a la nova compilació de l’obra completa de Bernat Metge que ha publicat l’editorial Barcino l’any 2024.

4 Morta a causa de la pesta el maig de 1401, va sobreviure per pocs mesos el seu fill Pere.

5 Una carta també escrita per Bernat Metge. Conegut per la seva obra Lo somni, va ser assessor del rei Joan I durant vint anys (1375-1396). Després de ser acusat de malversació i prevaricació per la gestió del rei Joan i la seva muller Violant de Bar, i de passar quasi un any en arrest domiciliari, va ser rehabilitat pel rei Martí, que el 1402 el va convertir en el secretari reial fins a la fi dels seus dies. A banda d’escriure desenes de cartes en nom del monarca català, Bernat Metge va ser el notari que va donar fe de la compra de Bellesguard.

6 La seva esposa, Maria de Luna, va ser clau per a l’arribada al tron de Martí l’Humà quan el seu germà Joan I va morir sobtadament mentre caçava. La reina Maria de Luna, que tenia una autèntica relació de parella amb el rei Martí, havia mort l’any 1406 després d’un atac d’apoplexia mentre anava cap a València. Una pèrdua irreparable per a Martí, que es quedava sense la seva companya de vida. És possible que si la reina Maria de Luna hagués estat viva en el moment de la crisi successòria el nomenament d’un hereu clar abans de la mort de Martí l’Humà hagués estat una opció molt més evident, ja que l’edat de Maria hauria fet impensable perdre deu mesos cercant un nou fill.

7 La relació del metge Francesc Granollacs amb el rei era de molta confiança, com ho demostra el fet que el dia 29 de maig abans de sopar, just abans d’emmalaltir, Martí l’Humà va ordenar a Granollacs i al cavaller Antoni de Torrelles que continuessin ocupant-se del seu net Frederic. Un detall que demostra la predilecció del rei per Frederic en els seus últims instants de lucidesa.

8 Conseller en cap l’any 1409 i home de confiança de Martí l’Humà, recentment havia estat nomenat pel rei català com a alcaid vitalici de la seva torre de Bellesguard.

9 Amb ell desapareixia un bon governant, que no només deixava obres arquitectòniques importants —el mateix Palau Reial de Barcelona o el monestir de Poblet—, sinó que també havia supervisat la creació de la Taula de Canvi, el primer banc públic del món, l’any 1401, i havia impulsat el naixement de l’Hospital de la Santa Creu i Sant Pau, un exemple de governança publicoprivada.





2. Els amors de Joan I
i la traïció del papa Benet XIII

Martí l’Humà va morir un dia abans de legitimar el seu net bastard com a hereu. Només un dia. Havent estat a punt de tenir un rei criat al país, com ho hauria estat Frederic, la corona va passar, dos anys després, a mans d’un príncep castellà: Ferran de Trastàmara.

Un cop traspassat el rei Martí, Benet XIII, el papa d’Avinyó, a qui Martí havia ajudat i honorat fins al punt de deixar-lo viure al Palau Reial Major de Barcelona,10 va oblidar-se del compromís que havia contret amb el vell monarca. Encara més: aquell Benet XIII, el Papa Luna, que acabaria els dies aïllat i sol al castell de Peníscola, seria el cervell gris, artífex màxim de l’ensarronada de Casp, a la qual arribarem aviat. Però com havia aconseguit tant de poder sobre la corona catalanoaragonesa? Per entendre-ho hem de retrocedir una mica en el temps.

Quan va morir Martí l’Humà, feia quasi un segle que hi havia turbulències greus al si de l’Església catòlica. El papat s’havia traslladat a Avinyó el 1305, quan va ser elegit el gascó Bertrand de Got, anomenat Climent V. Veníem d’uns anys de lluites incessants entre faccions romanes, entre güelfs i gibel·lins, i això, sumat a la temptadora protecció de la corona francesa, va afavorir la sortida de Roma. El papa Climent va omplir d’occitans el col·legi de cardenals, i l’estada del papat a Avinyó, que en principi havia de ser temporal, es va allargar durant set dècades.11

El rei de França en devia estar satisfet, d’haver convertit el papat en un titella de París, però els rumors dels abusos i les males pràctiques que ocorrien a Avinyó es van anar estenent, i arran d’una advertència profètica de Caterina de Siena, cap al 1377, el papa Gregori XI va decidir que calia tornar a Roma, on va morir un any després. I aquí va venir el cisma.

Calia triar un nou pontífex, i es va organitzar un conclave que treia fum. Amenaçats per la cridòria i les amenaces de linxament del poble romà, que exigia un papa italià, va ser triat un antic bisbe de Bari, Urbà VI. Els cardenals, però, disgustats amb la decisió que acabaven de prendre, i adduint que havien fet l’elecció d’Urbà VI sota coacció, van tornar-se a reunir a Agnani, a setanta quilòmetres de Roma, des d’on van demanar al nou papa que dimitís per poder triar-ne un de nou.

Urbà VI, que tot just començava a gaudir de les prerrogatives papals, no tenia ganes de plegar, i va dir que ni parlar-ne. Els cardenals van reaccionar a la negativa llançant-li un anatema a Urbà, i van decidir que calia triar un nou pontífex. Van nomenar Robert de Ginebra, Climent VII.

En aquell punt era prou evident que la cosa no anava de santedat i proximitat amb Déu; Climent VII, elegit pels cardenals com a vertader pontífex, era anomenat «el carnisser de Cesena» per haver autoritzat l’assassinat de milers de civils d’aquesta ciutat italiana que s’oposava al domini de l’estat papal.

Després d’un intent fallit de prendre Roma per les armes i derrotar el seu rival per la tiara papal, Climent VII i els seus cardenals van decidir que havia arribat el moment de tornar a Avinyó. I així ho van fer. Des d’aquell 1378 i durant unes quantes dècades, l’Església catòlica tindria dos papes: un a Roma i un a Avinyó.12

Amb el cisma eclesiàstic, ja teníem servit el Cisma d’Occident. Els diversos regnes i repúbliques del continent europeu van començar a triar bàndol. D’una banda, hi havia l’Imperi Germànic, Anglaterra, Portugal i la majoria dels estats italians donant suport a Urbà VI, el papa de Roma. De l’altra, hi havia França, Castella, Escòcia, Nàpols, Navarra i Xipre donant suport a Climent VII, el papa d’Avinyó. La tensió geopolítica era màxima. I al bell mig de tot plegat només hi havia una corona que es negava a triar bàndol i mantenia una estricta neutralitat: la catalanoaragonesa.

El 1378 era comte rei Pere III, el Cerimoniós, un monarca conegut per la seva sagacitat i capacitat diplomàtica. Degà dels monarques europeus (en aquell moment ja feia quaranta anys que era rei), Pere el Cerimoniós es va declarar al marge dels bàndols. S’estalviava el xoc amb els seus veïns castellans i francesos, que preferien el candidat d’Avinyó, i també amb els súbdits sards i sicilians, que estaven amb Roma. Va rebre pressions per decantar-se pels uns o els altres, no cal dir-ho, però es va mantenir ferm. La neutralitat era la millor opció per mantenir els ponts oberts amb tothom a l’espera que el panorama s’aclarís i també per estalviar el pagament de delmes. Tanmateix, no tothom pensava igual, a la família reial catalana. I va ser un amor apassionat el que va arrossegar la corona al desastre.

El primogènit de Pere el Cerimoniós, Joan, que passaria a la història per la seva afició a la cacera, les festes i la literatura, estava casat amb una noble occitana, Mata d’Armanyac.13 El matrimoni sembla que era prou feliç, però el 1378 Mata va morir sobtadament. Joan va quedar vidu quan encara no tenia trenta anys. Per si no n’hi hagués prou, d’aquell primer matrimoni no n’havia sorgit un hereu que pogués assegurar continuïtat a la corona. Així doncs, calia que el príncep Joan es tornés a casar. Son pare, el rei Pere, volia que es casés amb Maria de Sicília, una parenta seva, lligam que permetria a la corona integrar del tot l’illa dins el seu entramat institucional. Però Joan tenia altres idees, i va començar a negociar pel seu compte per casar-se amb Violant de Bar, neboda del rei de França i, segons les cròniques, una noia molt atractiva.

Pere el Cerimoniós es va enfadar de valent, quan ho va saber; el matrimoni dels prínceps era un afer diplomàtic molt delicat que no es podia decidir per simples preferències personals. Tanmateix, les relacions del rei amb son fill ja arribaven malmeses, perquè després de la mort de la mare, la reina Elionor de Sicília, Pere III s’havia casat amb la seva amant, una noia de la petita noblesa empordanesa, Sibil·la de Fortià, i ho havia fet contra el criteri dels fills. El príncep Joan l’hi va tornar tirant ara pel dret.

El 30 d’abril de 1380, Joan es va casar amb Violant de Bar a Perpinyà. El rei estava tan contrariat que no va assistir al casament, i fins i tot va enviar-li uns versos al seu fill en què literalment enviava a l’infern qui fos que l’havia aconsellat i enganyat per prendre tan mala decisió.14 Qui sí que va donar suport a la jove parella, però, va ser el papat d’Avinyó, amb Climent VII al capdavant i el cardenal aragonès Pero Martines de Luna (sí, el mateix que trenta anys després va trair Martí l’Humà) dirigint personalment la cerimònia.

Varen passar uns anys, i tant l’enfrontament dels dos papes com la neutralitat de Pere el Cerimoniós romanien estables. El rei català, però, ja era vell, i el 5 de gener de 1387, després de tota una vida de peripècies, va morir al Palau Reial de Barcelona. Entre les recomanacions que va deixar escrites al testament per al seu fill Joan, n’hi havia una de molt clara: que, un cop fos rei, per res del món no es decantés per un pontífex o l’altre. Joan no va trigar ni un mes a incomplir el designi del seu pare.

Agraït per l’ajuda que Avinyó li havia brindat per poder-se casar amb Violant, el nou rei Joan va signar el 4 de febrer de 1387 un document en el qual declarava la seva obediència al papat avinyonès i trencava la neutralitat del seu pare. Unes setmanes més tard, el 24 de febrer, a la catedral de Barcelona es feia una missa solemne per anunciar la decisió. Hi predicava Pero Martines de Luna.

Uns anys després, el 1394, la mort de Climent VII va fer que aquell hàbil cardenal aragonès esdevingués Benet XIII, el famós Papa Luna. Amb la seva elecció, els vincles entre la corona catalanoaragonesa i el papat d’Avinyó havien esdevingut de ferro. I malgrat que el maig de 1396 era Joan I el qui moria sobtadament durant un accident de cacera, aquests vincles amb el papat d’Avinyó van continuar ferms i ja semblaven irrompibles quan el seu germà i successor, Martí l’Humà, va expirar l’últim alè. L’amor del seu germà Joan per Violant de Bar havia arrossegat la corona a l’obediència avinyonesa durant tres dècades.

El problema de Benet XIII va ser la ràpida pèrdua de suports. Els primers a girar-li l’esquena van ser, irònicament, els francesos. És natural: una cosa era mantenir un cisma obert per tal de tenir un pontífex de nacionalitat francesa al capdavant de l’Església, i una altra de ben diferent era fer-ho per un aragonès. Quan van veure que el Papa Luna no pensava dimitir unilateralment com li havien demanat, França li va retirar l’obediència. I no només això: va sotmetre Avinyó a un setge perquè es rendís! Qui va salvar Benet XIII d’aquella situació desesperada, llavors? Efectivament: els catalans. Primer, amb l’enviament de galeres, i després permetent que s’escapés de nit i disfressat fins a arribar a terreny segur.

Benet XIII, doncs, pràcticament li devia la vida a Martí l’Humà. Això fa que la seva traïció, un cop el rei va morir, fos encara més flagrant. Benet XIII no pensava en el bé de Catalunya, ni en el d’Aragó, València o Mallorca. L’única cosa que importava al Papa Luna era ell mateix; mantenir el suport polític de la corona catalanoaragonesa al seu papat i ampliar el seu nombre de partidaris era tot el que volia. Així, des del mateix Palau Reial de Barcelona que Martí li havia cedit amablement per allotjar-lo, Benet XIII va conspirar per aconseguir els seus fins.

Va tenir clar des del principi que Frederic, el net bastard de set anys, no complia els requisits per accedir al tron i no el va legitimar en la data acordada. I el candidat català, el comte Jaume II d’Urgell, a qui abans de morir Martí l’Humà havia situat com a número dos de la corona, en una posició que normalment ocupava l’hereu, tampoc li agradava. Primer, perquè ja s’havien embrancat en discussions arran del nomenament del nou bisbe de Barcelona. Segon, perquè el principat de Montferrat, d’on provenia l’enèrgica mare de Jaume d’Urgell, era fidel a Roma —la possibilitat que Margarida de Montferrat convencés el seu fill per abandonar l’obediència avinyonesa devia ser prou real per a Benet XIII—. I tercer, perquè alguns dels majors aliats de Benet XIII a Catalunya i Aragó eren antiurgellistes acèrrims. Jaume II d’Urgell, en definitiva, també quedava descartat.

Qui quedava, doncs? Lluís d’Anjou, vet-ho aquí. Un nen de sis anys, net de Joan I i Violant de Bar. Era l’opció preferida dels antiurgellistes aragonesos i de la burgesia barcelonina. La reina Violant de Bar, que encara era viva, feia mans i mànigues per aconseguir la successió per al seu net, i tot apunta que l’estranya ambaixada que havia visitat Martí l’Humà al seu llit de mort era cosa seva. Lluís d’Anjou estava lluny de ser perfecte per a Benet XIII, perquè la família reial francesa, a la qual pertanyia, ja l’havia abandonat apostant pel papat de Roma, i temia que ho tornés a fer. Amb tot, era el preferit dels seus seguidors, que amb bon criteri pensaven que un infant de sis anys tindria temps per créixer i adaptar-se bé als usos i costums catalanoaragonesos.

La lluita, doncs, semblava que havia de ser entre Jaume d’Urgell i Lluís d’Anjou. Ferran de Trastàmara, regent de Castella, més que un candidat era una entelèquia, en aquell moment, ningú el considerava seriosament. El que quedava clar, però, és que Benet XIII, el Papa Luna, el vicari de Déu a la terra, capaç de fer sermons tant en català com en aragonès, i que havia assolit tant de poder a la corona, tindria un paper primordial en la decisió final sobre la successió de Martí l’Humà. Ell mateix s’hi jugava la supervivència. El casament de Joan I i Violant de Bar havia arrossegat el país a un atzucac geopolític i l’havia deixat en mans d’un pontífex cismàtic i acorralat. Si Pere el Cerimoniós s’hagués aixecat de la tomba, segur que hauria tornat a engegar al seu fill:

En infern ab lo dimoni
sia en breu qui us n’ha enganat!15



10 Situat a la plaça del Rei, avui acull el Museu d’Història de Barcelona i el Museu Marès.

11 N’és testimoni el monumental palau dels Papes d’Avinyó, visita imprescindible per a tots els viatgers que passen per aquesta vila emmurallada de la Provença. Molt a prop d’aquí, cinc segles més tard, el 8 de setembre de 1830, en un poble anomenat Malhana, naixeria el poeta Frederic Mistral, impulsor del renaixement de la llengua d’oc i Premi Nobel de Literatura l’any 1904.

12 De fet, les coses es van complicar tant que hi va haver un moment en què va arribar a haver-hi tres papes. Un autèntic galimaties social, polític i espiritual.

13 Un casament que era part d’una estratègia diplomàtica del rei Pere per guanyar aliats i evitar una nova invasió de Castella.

14 Els versos enviats per Pere el Cerimoniós al seu fill Joan mostren de manera molt gràfica l’emprenyada per la mala tria del seu fill, que perdia l’oportunitat de ser rei de Sicília i es deixava emportar pels sentiments i per l’atractiu de Violant de Bar. La reproducció la dec a Ernest Belenguer, que els va incloure en el seu llibre La fi de la dinastia catalana, publicat l’any 2021 per l’Editorial Afers. El text feia així:

Mon car fill, per Sant Antoni!
vos juram qu’ets mal consellat,
com leixats tal matrimoni,
en què us dan un bon regnat,
e n’hajats altre fermat.
En infern ab lo dimoni
sia en breu qui us n’ha enganat!

15 De fet, potser l’esperit de Pere el Cerimoniós va poder dir al seu fill Joan tot el que pensava d’ell. O això podríem imaginar si fem cas de Bernat Metge, que al seu poema Lo somni (1398) envia Joan I al purgatori per haver col·laborat en el cisma i el blasma indirectament per haver pres posició pel papat d’Avinyó, trencant la neutralitat que el seu pare havia marcat com a política d’estat. La relació entre Bernat Metge i Benet XIII no devia ser pacífica.





3. Casp i la primera
guerra de Successió

Però per què un príncep castellà podia optar a la corona catalanoaragonesa? Per entendre-ho hem de tornar a recular en el temps, fins a l’any 1356, quan el rei de Castella, anomenat Pere el Cruel, va iniciar una invasió contra la corona. Això va portar a una guerra que va durar pràcticament dues dècades.

Oficialment, tot va començar arran d’un incident prop de Sevilla, quan unes galeres catalanes comandades per Ramon de Perellós, que anaven a ajudar França en el conflicte amb Anglaterra, van arrestar dos vaixells de mercaders pertanyents a la República de Gènova. Ja hem vist que Gènova era el gran enemic dels catalans pel control del Mediterrani occidental, i cal tenir en compte que també era un gran aliat de Castella. Al mateix temps, Castella feia cada cop més explícites les aspiracions de domini sobre la resta de pobles de la Península, i en especial sobre la corona catalanoaragonesa, l’única que li podia fer ombra. Així doncs, quan els mariners catalans van actuar contra els genovesos, la corona castellana va decidir que aquest era el casus belli que estaven esperant.

En una carta que val la pena llegir sencera, Pere el Cruel, el monarca castellà, anunciava al comte rei català, Pere el Cerimoniós, que «en endavant ja no ens tingueu per amic», afirmació a la qual el monarca catalanoaragonès va respondre amb la mateixa moneda, i que va derivar en una divertida discussió per carta sobre qui havia estat el primer a retirar-li l’amistat a l’altre.

Les coses es van complicar, perquè en molts moments la invasió va reeixir i els castellans van arribar a controlar parts importants d’Aragó i València. La conquesta del territori valencià era d’especial importància per a ells, que volien eixamplar la seva sortida al mar Mediterrani en un moment en què només controlaven Múrcia —pensem que el regne andalusí de Granada encara dominava bona part de la costa—. De fet, València era tan important que ràpidament la van voler annexionar, anomenant-la «Nova Castella» sense cap rubor.

El fet és que l’economia i la demografia catalanoaragoneses, encara molt tocades per la pesta bubònica, patien davant una potència, Castella, que tenia una població que es calculava quasi deu cops superior a la seva. Els cinc milions d’habitants de la corona castellana superaven amb escreix el mig milió llarg de la corona catalanoaragonesa, fet al qual calia unir una cultura política castellana més autoritària, que permetia que Pere el Cruel disposés de molts més recursos. Tanmateix, Pere el Cerimoniós no pensava deixar-se derrotar tan fàcilment.

El monarca català va utilitzar dos mètodes per capgirar el rumb de la guerra. El primer, augmentar el caos intern a Castella donant suport i finançament al comte Enric de Trastàmara, germà bastard de Pere el Cruel, perquè atiés una guerra civil que, com a mínim, els distragués les forces militars. El segon, posar en marxa un entramat institucional als regnes de la corona catalanoaragonesa per augmentar i millorar la recaptació d’impostos. Totes dues actuacions tindrien efectes de molt llarga durada. Això últim era el més urgent, ja que la necessitat d’augmentar l’esforç de guerra, i per tant els recursos fiscals, era un imperatiu si no es volia ser arrasat per les tropes castellanes. Amb una necessitat de recaptació molt per sobre de l’habitual, Pere el Cerimoniós va acceptar per primer cop que fossin els mateixos representants catalans els qui, organitzats en diputació permanent, fessin la recaptació dels impostos necessaris per defensar el país de la invasió castellana. És per això que aquell 13 de desembre de 1359 naixia a Cervera la Diputació del General, la Generalitat de Catalunya, la institució que durant segles i fins avui dia ha estat la màxima representació política del país. I no naixia en temps de pau, ni com a part d’un pla preconcebut. La Generalitat va néixer com a resposta política a la invasió de Castella.

Una gran passa, aquesta, que significa també en certa manera l’entrada de Catalunya a la modernitat política, segles abans que moltes altres nacions, i que a la vegada podria haver conduït cap a un estat catalanoaragonès unificat si s’haguessin complert els plans perquè les diputacions del General de Catalunya, de València i d’Aragó s’unissin en un sol òrgan de la corona sencera, una unitat que hauria estat molt útil per afrontar l’amenaça castellana present i futura. Tanmateix, la mentalitat confederal tan típica del país va prevaldre, i cada territori va tenir la seva Diputació del General, la seva Generalitat pròpia i separada de les altres.

Continuant amb el conflicte bèl·lic, i veient que no podia guanyar militarment contra un enemic molt superior en nombre, Pere el Cerimoniós va apostar per la intervenció en els afers castellans, ajudant el candidat Trastàmara. I aquest, amb l’ajuda de companyies de mercenaris francesos pagades per la corona catalanoaragonesa, se’n va sortir. No només se’n va sortir, sinó que Enric de Trastàmara va acabar assassinant el seu mig germà Pere el Cruel abans de proclamar-se a si mateix com a rei de Castella. El bastard de la casa reial castellana ho havia aconseguit. Un cop al poder, i això ja ens sona, va oblidar moltes de les promeses fetes a Pere el Cerimoniós, i per assolir la pau amb Castella el monarca català va haver d’acceptar que la seva filla Elionor d’Aragó es casés amb el fill del nou monarca castellà, ara anomenat Enric II. D’aquest matrimoni va néixer Ferran de Trastàmara, que aquell 1410, aprofitant la mort de Martí l’Humà i de Martí el Jove, aspirava a ser rei de la Corona d’Aragó. Si se’n sortia, la seva família hauria passat a controlar en una sola generació els dos regnes més importants de la Península.

Ferran tenia quatre armes decisives per conquerir la corona catalana. Per començar, era un home riquíssim. Això era gràcies al matrimoni amb la seva tia Elionor d’Alburquerque, que tenia tants diners que fins i tot era coneguda com la «rica-hembra»; la família controlava la famosa fira de Medina del Campo i bona part del negoci de la llana. Res no ha canviat: els diners, avui com ahir, paguen exèrcits i atreuen voluntats, i les que no poden atreure les compren, directament.

El segon avantatge era la superioritat demogràfica del poble castellà. Com ja hem vist amb la invasió dirigida per Pere el Cruel, en cas de conflicte militar la densitat demogràfica castellana li conferia un avantatge tant en recursos humans com fiscals. A més gent, més soldats i més diners per fer la guerra.

El tercer avantatge també l’hem comentat: l’interès de Benet XIII, el papa d’Avinyó, de tenir el suport tant de Castella com de la corona d’Aragó. Ferran de Trastàmara ja es va ocupar de fer saber als intermediaris de Benet XIII que si li donava suport per assolir la corona, ell li tornaria el favor. I, finalment, una sort sense la qual tota la resta potser hauria estat inútil: la divisió entre els mateixos catalans, valencians i aragonesos.

Al marge dels errors que va cometre, la realitat és que Jaume II d’Urgell ho tenia difícil per ser el successor de Martí l’Humà. Tot i haver estat nomenat com a número dos de la corona, i per molt que acumulés més drets que ningú segons el dret públic catalanoaragonès —que en teoria només tenia en compte els drets que es transmetessin per línia masculina—, el fet de no haver rebut el suport rotund de Martí l’Humà pesava molt.

Els enemics de Jaume d’Urgell es van moure ràpidament, i a finals de setembre de 1410 el van obligar a renunciar a la lloctinència dels regnes, suposadament perquè no hi hagués sospites que fes servir el càrrec a favor de les seves aspiracions. El Parlament de Catalunya, reunit, escoltava tothom i no decidia res, i les coses s’embolicaven més i més.

A Aragó, mentrestant, la confrontació entre els partidaris de Jaume d’Urgell i els contraris (partidaris de Benet XIII i Lluís d’Anjou) es tornava cada cop més cruenta. La guerra entre els bàndols encapçalat pels Luna (pro-Urgell) i pels Urrea (anti-Urgell) era sense quarter. El 31 de maig de 1411, finalment, va esclatar tot. En una escaramussa a La Almunia, prop de Saragossa, Anton de Luna, el màxim partidari de Jaume d’Urgell a l’Aragó, matava García Fernández de Heredia, arquebisbe de Saragossa i un home molt vinculat al papat d’Avinyó i a la causa del nen candidat Lluís d’Anjou. La mort de l’arquebisbe representaria un abans i un després. Els partidaris de Lluís d’Anjou en van extreure que si volien controlar la corona el que necessitaven era un exèrcit. I un exèrcit que fos capaç d’actuar ràpidament en territori aragonès per lluitar contra els seus enemics urgellistes.

Només hi havia un candidat que pogués proveir els aragonesos del que necessitaven per a tal esforç militar: Ferran de Castella, el ric regent del regne veí, conegut com Ferran d’Antequera per la seva recent victòria militar en aquella vila, on no només havia derrotat l’exèrcit granadí-musulmà, sinó que n’havia arrasat la població. Si Ferran de Castella ja ho havia fet un cop contra els granadins, ben segur que ho podia fer una segona vegada contra els urgellistes. Uns dies després de la mort de l’arquebisbe de Saragossa, el governador d’Aragó, Gil Roís de Liori, demanava a Ferran la intervenció militar amb les hosts que aquest molt convenientment acumulava just a la frontera entre Castella i Aragó. La invasió castellana per dominar la Corona d’Aragó havia començat de nou, i ara, a diferència de l’època de Pere el Cerimoniós, comptava amb aliats interns.

Benet XIII, el Papa Luna, no va dubtar ni un segon a unir-se a la causa castellana. Va excomunicar Anton de Luna (amb qui eren parents de segon grau), i la seva mà dreta, Vicent Ferrer,16 va negociar i acordar estratègies en nom del papa avinyonès a la cort castellana, situada prop de Segòvia. Mentrestant, les tropes castellanes perseguien fins a l’extermini els sectors urgellistes i situaven contingents a Fraga per evitar que els arribés qualsevol ajut català.

L’Aragó oficial optava en bloc pel candidat castellà. Per assegurar la jugada del tot, Berenguer de Bardaixí, un dels homes forts d’Aragó, estava literalment a sou de Ferran d’Antequera. En cobrava cinc-cents florins mensuals, i la seva tasca era conduir el Parlament d’Aragó en ple i arrossegar la resta a acceptar el candidat castellà al tron catalanoaragonès. Anton de Luna i els seus seguidors n’eren exclosos de manera fulminant. Més enllà d’Osca, que encara resistia, l’oficialisme aragonès era castellanista.

On el sector procastellà era clarament minoritari, en canvi, era a València. Allà, el suport institucional i polític a Jaume d’Urgell era molt elevat. Tant era així que posava en risc la victòria de Ferran de Trastàmara. El candidat castellà, doncs, havia d’actuar. Utilitzant l’exèrcit que havia situat primer a la frontera i després a Morella (dominada pels antiurgellistes), el mariscal Pedro Núñez de Guzmán va internar les seves tropes al cor del regne. Seguint les passes de Pere el Cruel, Castella envaïa de nou el Regne de València. Aquest cop, però, no per annexionar-se un tros de terra, sinó per adquirir el control de tota la corona.

Òbviament, tot això va espantar molts catalans, valencians i aragonesos. I especialment el comte d’Urgell, que veia impotent com la implicació de l’estat castellà amenaçava de decantar la balança de manera definitiva gràcies a la força de les armes. Mentrestant, el Parlament de Catalunya, reunit a Tortosa, va reaccionar demanant a Ferran d’Antequera que retirés les tropes d’Aragó i València. No cal dir que el regent de Castella, sabedor que la corona catalanoaragonesa no tenia un exèrcit que li pogués plantar cara i que els seus aliats ja mantenien el comte d’Urgell desactivat políticament, va fer com qui sent ploure. Es va evitar que les tropes castellanes entressin a Catalunya, sí, però res més que això.

Al Parlament de Catalunya, Jaume d’Urgell denunciava indignat: «És notori a tot lo món, gran multitud de gent d’armes de Castella és entrada hostilment en lo regne d’Aragó e entra cascun jorn». I afegia que aquests cometien «enórmens e inhumans crims e greus delictes, així com a enemics capitals e públics». Però els representants de la terra, intimidats per la violència que desplegava Ferran de Castella i lligats per ser partidaris del Papa d’Avinyó o del mateix candidat castellà, no van tenir la valentia d’anar més enllà de la queixa. Així, tot i conèixer les intencions del Parlament d’Aragó, reunit a Alcanyís sota el control de Benet XIII i Ferran d’Antequera, van acabar acceptant una per una totes les seves condicions.

Catalunya, que ja tenia tots els atributs d’una nació moderna, que havia aplaudit el discurs de to clarament nacionalista17 que Martí l’Humà havia fet el 1406 per obrir la reunió de les corts catalanes, estava dividida i sense un pensament estratègic en clau de país. Potser el costum de segles de controlar els comtes reis havia fet que no fossin conscients de què passaria si el nou monarca no era català. Potser la seva cosmovisió del món era gaire diferent de la de Jaume d’Urgell, o potser estaven captats per Benet XIII i la causa avinyonesa, encara que aquesta, en el fons, estigués condemnada. Podríem pensar fins i tot que se sentien intimidats per les armes castellanes. I sabem que tenien por de viure disturbis, perquè el Consell de Cent va prohibir expressament als barcelonins fer propaganda per un o altre candidat. Fos pel que fos, l’enfocament que van donar a la qüestió no va ser mai de defensa de l’interès nacional. I Jaume d’Urgell, que al principi tampoc ho va fer, només va reaccionar quan les tropes castellanes ja dominaven Aragó i València.

En un discurs del 19 de novembre de 1411, quan ja feia quasi divuit mesos de la mort de Martí l’Humà, el representant de Jaume d’Urgell al Parlament de Catalunya reclamava que se seguís la tradició de tenir un monarca del país i «cercar e trobar llur ver e llegítim príncep, rei e senyor natural en la dita joia situada en lo principat e no pus en França ni en Castella». També avisava que el candidat castellà era «senyor d’altra gent e d’altra casa engendrat, nat e nodrit en Castella, usitat e acostumat a viure segons les lleis e pràctiques d’aquella». Aquesta argumentació de tall patriòtic va arribar massa tard.

A finals de 1411, Ferran de Trastàmara ja ho començava a tenir molt encarrilat. I encara que França i Violant de Bar van fer un últim intent en favor de l’infant, el nen candidat de vuit anys, també era tard per a ells. Benet XIII ja feia molt temps que havia traït la seva causa, i no tenia cap mena d’interès en l’ambaixada francesa que va enviar Carles VI per defensar la candidatura de Lluís d’Anjou. De l’oferta de dur un exèrcit per fer fora les tropes castellanes o la d’enviar el nen a Barcelona perquè es criés entre els catalans, no en volia ni sentir parlar. I espantat per la proposta que la decisió final sobre la successió pogués ser presa per un Parlament General de tots els regnes de la corona, es va empescar que la decisió l’haurien de prendre nou homes savis que valoressin per la «via de justícia» qui havia de ser l’hereu de Martí l’Humà.

Mentrestant, València continuava dividida, amb el parlament legítim a Vinaròs i el parlament castellanista a Traiguera. Però aquella situació no podia durar gaire més en un ambient de confrontació militar constant. Finalment, a la batalla de Morvedre (Sagunt), l’exèrcit castellà i els seus aliats locals van derrotar el bàndol urgellista. Allà, el 27 de febrer de 1412, la causa urgellista perdia la seva última batalla. I el governador. Perquè, com a escarment i avís per a tots els urgellistes supervivents, els castellans van clavar en una pica el cap d’Arnau Guillem de Bellera, governador del regne de València mort en combat; el seu fill adolescent va ser obligat a entrar a la capital valenciana brandant el cap del seu pare derrotat. Milers de valencians van ser presoners de guerra.

Ara sí que estava pràcticament tot dat i beneït. Amb aquest alineament de forces, amb Aragó dominada pels castellanistes i el seu exèrcit, València conquerida militarment, Mallorca exclosa i Catalunya intimidada, ja només faltava validar legalment la farsa. I això és el que va ser el conegut «Compromís de Casp». A més, per si tot fallava, les tropes castellanes eren a prop.

Entre les nou persones triades, tres per Aragó, tres per València i tres per Catalunya, sis devien el càrrec a Benet XIII o eren empleats seus, i un, Berenguer de Bardaixí, com hem vist abans, estava literalment subornat per Ferran de Castella. Els altres dos compromissaris eren els juristes Guillem de Vallseca, català, i Gener Rabassa, valencià, ambdós partidaris de Jaume d’Urgell. Imaginem-nos com devia ser la situació de temor respecte a les represàlies dels partidaris i les tropes castellanes perquè el gendre de Rabassa es presentés a Casp i, amb l’excusa que el seu sogre patia alienació mental, se l’endugués a casa abans que pogués votar. El seu substitut a Casp, el també valencià Pere Bertran, tampoc va voler votar adduint que no havia tingut prou temps per analitzar-ho tot.

Tant hi feia, perquè Benet XIII ja havia maniobrat prou per assegurar el resultat. Calia obtenir sis dels nou vots a favor, i almenys un a cada territori, i això és exactament el que va aconseguir. Els tres aragonesos, no cal dir-ho, però també els dos valencians que van votar. Sant Vicent Ferrer i el seu germà Bonifaci Ferrer, els dos frares, van donar un suport a ultrança a Ferran de Castella. De fet, a l’hora de votar el pes de sant Vicent Ferrer va ser tan gran que la resta de compromissaris simplement es van adherir als seus arguments.

Però al candidat castellà li faltava un vot, necessitava un vot provinent de Catalunya. I un cop més, el papa va proveir, introduint a la terna catalana Bernat de Gualbes, prohom barceloní de la important família Gualbes,18 el banc dels quals havia fet fallida només uns anys enrere, el 1406. Bernat de Gualbes, que havia estat cònsol dels catalans a Alexandria, era familiar del Ferrer de Gualbes que havia visitat Martí l’Humà al seu llit de mort per intentar evitar una successió favorable a Jaume d’Urgell. Bernat de Gualbes, tan proper a Benet XIII, havia estat enviat com a advocat seu al Concili de Pisa de 1409, i no va fallar. El vot de Gualbes, de qui també s’ha dit que tenia negocis lligats a la llana castellana, va fer rei el candidat castellà Ferran de Trastàmara.

El vot de l’arquebisbe de Tarragona, que malgrat haver estat encimbellat per Benet XIII es va negar a donar suport al candidat castellà, va ser irrellevant per al recompte. Es va unir al del jurista Guillem de Vallseca en favor de Jaume d’Urgell, però l’arquebisbe va fer un vot estrany que va partir entre ell i el duc de Gandia, també català.

La partida s’havia acabat. En una reunió manipulada per Benet XIII i realitzada al bell mig d’un territori de la corona catalanoaragonesa envaït per les tropes castellanes, Ferran d’Antequera va esdevenir Ferran I d’Aragó. Una reunió, per cert, de la qual havia estat exclosa de manera flagrant la noblesa, potser perquè era massa favorable a Jaume d’Urgell. Després de segles de domini català, els sectors més castellanistes d’Aragó imposaven un candidat propi i d’una mentalitat més propera a la seva. Benet XIII, aragonès de naixement que predicava sovint en català, era l’amo i senyor de Casp.

El 28 de juny de 1412, a la plaça major de Casp, Vicent Ferrer feia pública la sentència. La dinastia castellana entraria a governar la corona catalanoaragonesa. No era una decisió en favor d’allò que en diuen la «unitat d’Espanya»,19 sinó l’acceptació sota coacció militar d’un monarca castellà per a una corona d’Aragó que continuava sent independent i separada de Castella.

Arribats a aquest punt, tothom, fins i tot els contraris a Ferran I, van acatar la sentència. Els Cardona, els Cabrera, els Montcada, totes les famílies que havien donat suport al candidat català, van decidir acceptar el resultat de Casp per molt manipulat que estigués. I així ho va fer també Jaume II d’Urgell en una primera instància.

Tanmateix, mal aconsellat per la seva mare («Fill: o rei, o res!») i arrossegat pel seu aliat Anton de Luna, Jaume II d’Urgell va acabar declarant la guerra al nou monarca, que, recordem-ho, era també regent de Castella. Evidentment, per més raó que tingués Jaume d’Urgell, aquell intent estava condemnat al fracàs, i més enllà de les tropes i l’ajuda financera que va rebre Ferran I de les corts catalanes,20 també Benet XIII va posar-hi de la seva part. Les tropes mercenàries angleses que havien d’ajudar el comte d’Urgell no van arribar mai, i finalment Jaume, assetjat a Balaguer, es va haver de rendir el 31 d’octubre de 1413. El comtat d’Urgell, que havia funcionat com un estat durant segles, va ser suprimit. Les seves terres, repartides. El record d’Urgell i la resistència havia de ser esborrat per la nova dinastia castellana governant.

Ara sí que s’acabava la guerra de Successió iniciada amb la mort de Martí l’Humà. Un castellà governava la corona catalanoaragonesa. El xoc de mentalitats i de prioritats polítiques entre Catalunya i la nova dinastia estava a punt de començar. Un xoc que, posteriorment, derivaria en un llarg conflicte polític entre Catalunya i Castella que arriba fins avui dia. Els dubtes de Martí l’Humà, la inconsciència de Martí el Jove, els errors de Jaume d’Urgell, les divisions de les elits catalanes, la superioritat demogràfica i militar de Castella, les maniobres de Benet XIII i els seus acòlits. Tot es va alinear en el desastre culminat a Casp.

Va ser una desfeta política producte d’una invasió militar. Una desfeta en què només el jurista Guillem de Vallseca va mantenir l’honor. Arriscant vida i hisenda per donar suport a Jaume d’Urgell, va ser l’únic dels compromissaris que no va rebre favors i mercès de la nova dinastia. A Casp, Catalunya perdia oficialment el lideratge de la Corona d’Aragó. No tindríem reis catalans mai més.



 

16 Esdevingut sant anys després, el valencià i frare dominic Vicent Ferrer va tenir un paper clau en la legitimació de Ferran d’Antequera com a nou rei de la corona catalanoaragonesa. Un no pot evitar pensar si, al marge dels seus mèrits i lideratge social innegables, la concessió de la condició de sant no va ser una manera de glorificar l’home que va fer la passa clau per a l’hegemonia dinàstica castellana de la Península.

17 «Alçats, alçats, les vostres banderes, car dignes sots de posseir lo principat de Catalunya!». El discurs de Martí l’Humà del 1406 ha passat a la història pel seu fort caràcter nacionalista, i diuen que molt probablement va ser escrit pel mateix Bernat Metge. «¿Qual poble és en lo món que sia així franc de franqueses e llibertats, ne que sia així liberal com vosaltres?», es preguntava en una intervenció memorable que va començar anunciant que volia «parlar de la glòria del principat de Catalunya». Per llegir-lo complet: Parlaments a les Corts Catalanes, de Barcino (1928).

18 La família Gualbes va ser una de les més importants del país ben bé fins el 1714, i la seva casa principal encara es pot visitar (i de franc). És l’edifici que avui es coneix com a Centre Cívic Pati Llimona, al carrer Regomir de Barcelona, que es va construir sobre la muralla romana. Al sostre de la planta baixa encara s’hi poden veure policromies originals, i a la sala Maragall hi ha un fresc conservat amb diversos escuts amb la senyera. Curiosament, la tomba familiar de la família Gualbes també és visitable, i es troba a Santa Maria del Mar, entrant pel Born, la primera capella a mà esquerra. El seu escut vairat es pot apreciar tant a la volta de la capella com al terra. L’escut heràldic de la família Gualbes ha arribat ben viu fins als nostres dies: es troba encara avui a l’escut de Badalona juntament amb la senyera.

19 No és casualitat que el quadre més famós que representa la sentència de Casp, amb un protagonisme principal de sant Vicent Ferrer, estigui penjat al Congrés dels Diputats de Madrid, en una sala bonica al costat de les llotges. Dins el relat castellà, Casp és important perquè els serveix per poder afirmar, encara que sigui falsament, que catalans, valencians i aragonesos vam acceptar el lideratge de Castella de manera voluntària.

20 L’ajuda financera era obligada, però els representants catalans no van donar cap ajuda en termes militars ni van fer crides entre els catalans per ajudar el nou monarca a sotmetre Jaume d’Urgell.





4. Joan Fiveller

A finals de febrer de 1416, ara fa més de sis segles, Ferran I va arribar a Barcelona després d’un periple tortuós des de Perpinyà. Allà havia hagut d’enfrontar-se a una de les decisions més difícils de la seva vida. Reunit amb l’emperador Segismon del Sacre Imperi Germànic, Ferran I havia acceptat deixar de reconèixer el papa d’Avinyó com a legítim. Queia Benet XIII. El Cisma d’Occident acabava: tornaria a haver-hi un sol papa. Ferran abandonava l’home que més l’havia ajudat a esdevenir el cap de la corona d’Aragó.

El rei, provinent de la família castellana dels Trastàmara, no es devia pas enganyar; sabia perfectament els motius que l’havien conduït a la victòria a Casp. El suborn d’algun dels votants, l’ús del seu exèrcit contra els partidaris valencians i aragonesos del comte d’Urgell i el suport de part de l’oligarquia barcelonina havien estat clau, sí. Però res hauria estat possible sense el suport de Benet XIII, que havia intercedit i maniobrat a través de Vicent Ferrer per assegurar l’èxit de l’elecció en favor seu. Ara, tres anys i mig després, el rei deixava el papa a l’estacada. Benet XIII passaria els sis últims anys de vida tancat a Peníscola, sol, abandonat pels seus antics aliats i maleint la traïció dels Trastàmara, la dinastia castellana que ell mateix havia entronitzat.

Quan era a Perpinyà, el nou rei es va trobar malament, i, de tornada cap a Castella, va haver de fer estada uns dies a Barcelona. Ferran I no ho sabia, però seria allà on viuria l’últim episodi memorable de la seva vida, un capítol que ha quedat en la memòria col·lectiva com el primer gran enfrontament institucional entre el pactisme català i l’autoritarisme castellà.

Arribat a la capital catalana, amb la seva cort plena de castellans, Ferran va demanar que se’ls proveís generosament de queviures. La carn era part fonamental de la dieta de l’època, però eren dies de Quaresma, així que, per complir amb les regles d’abstinència corresponents a la fe catòlica, va manar omplir el rebost de peix fresc. No sabem quines espècies eren les preferides del monarca, però el que sí que sabem és que va ordenar que no es pagués l’impost corresponent que la ciutat havia imposat. Ell era el rei i no tenia per què sotmetre’s a tal pagament.

Tanmateix, a Barcelona no tothom pensava el mateix. Davant el conflicte social que provocaven els impostos directes, la ciutat havia apostat des de feia temps per les imposicions indirectes, principalment sobre quatre productes: el vi, la farina, la carn i el peix. Així tothom col·laborava a sufragar el pressupost municipal d’una manera que sovint era imperceptible per als consumidors. Ningú n’estava exempt, i era una manera que el Consell de Cent no només mantingués el pressupost de la ciutat equilibrat, sinó que s’assegurés liquiditat a la tresoreria.

Que Ferran I no volgués pagar l’impost sobre el peix que havia ordenat comprar per a ell i la seva cort era inacceptable. Era un mal exemple i, encara pitjor, trencava amb el principi bàsic de la cultura política catalana: que ni el rei està exempt de complir la llei.

Així doncs, ha arribat fins als nostres dies que el 29 de febrer de 1416 el Consell de Cent es va reunir i va decidir convocar la comissió de trenta, el trentenari, per afrontar la crisi causada per la voluntat de Ferran de no pagar l’impost de la ciutat. És en aquest moment que coneixem Joan Fiveller, conseller segon de la ciutat de Barcelona.

Fiveller formava part d’una de les famílies que havia donat suport als Trastàmara en la seva pugna amb el comte d’Urgell per dirigir la corona, però també era un vell amic de Martí l’Humà, a qui fins i tot havia acollit a casa seva quan encara no tenia habilitada la torre de Bellesguard.21 Alhora, també era conegut pel seu rol com a síndic22 de la ciutat en les corts catalanes de 1413, ja que havia aconseguit imposar una sèrie de condicions al nou monarca que permetien enfortir les institucions i els drets del poble català, amb l’aprovació dels dos principis bàsics del pactisme.

El primer, que el rei no podia violar una llei pactada entre ell mateix (o un dels seus predecessors) i els estaments catalans. El segon, que tota decisió del rei que anés contra una decisió de la justícia seria considerada nul·la. Per si no n’hi hagués prou, la Diputació del General de Catalunya guanyava competències, i a partir d’aquell moment tindria dret a controlar la monarquia pel que feia al compliment de les constitucions catalanes.

La rebel·lió del comte d’Urgell, que no acceptava Ferran com a rei perquè considerava que havia guanyat la corona de manera il·legítima a través d’invasions militars i manipulacions, havia fet que Ferran I necessités des del primer moment el suport català per contrarestar-la. I encara que la fi de Jaume II d’Urgell va ser terrible i cruel, ja que va passar els darrers vint anys de vida en una presó castellana i finalment va morir al castell de Xàtiva, amb el comtat d’Urgell dissolt i la família maltractada per la nova dinastia, potser la lluita no va ser eixorca. Perduda la corona, l’agònica causa urgellista va aconseguir obligar Ferran I a atorgar poder real a la Diputació del General. Un poder que, durant segles, seria l’espina dorsal de la resistència catalana contra l’autoritarisme castellà.

L’ambient polític era molt exigent. I és que a més de tot això, en els primers compassos com a rei Ferran havia demostrat desconèixer per complet els usos i costums polítics dels catalans, i s’havia envoltat de connacionals castellans a la cort. Per primer cop, un estranger governava el país, i per això, llavors més que mai, calia deixar clar que les lleis eren per ser complertes.

Per aquest motiu, el Consell de Cent va protestar enèrgicament per l’impagament reial de l’impost al peix, i va recordar a Ferran I que, com la resta del poble, tots els seus antecessors havien pagat els impostos de la ciutat sobre els aliments. La resposta de Ferran va ser xocant. No només l’impagament no havia estat una equivocació, sinó que l’ordre de no pagar l’impost havia estat seva.

Calia confrontar-s’hi. Però qui ho faria? L’autoritarisme de Ferran era ben conegut per tots, i probablement devien tenir por de les represàlies. No va ser el conseller primer, Marc Turell, qui va anar personalment a reunir-se amb el monarca, sinó el seu segon, Joan Fiveller. Alguna versió dels fets diu que Turell va emmalaltir de cop —o això va dir—, però en tot cas va ser Fiveller qui va haver d’enfrontar-se al monarca per defensar el dret de la ciutat a cobrar l’impost que es reclamava.

Diuen que la conversa amb Ferran I va ser tensa, i que quan Fiveller es va atrevir a afirmar que «els impostos són de la ciutat, no teus», la primera reacció del monarca va ser voler-lo castigar de manera exemplar. Tanmateix, els seus consellers catalans, més avesats a la cultura política del país i conscients que hi podria haver disturbis en cas que s’emprengués una acció com aquella, li van aconsellar que actués amb prudència, i finalment Ferran va acabar pagant el seu deute amb la ciutat, tot i que no queda clar si va pagar ell o el seu antic aliat Bernat de Gualbes.

En qualsevol cas, la sang no va arribar al riu i la pugna va ser guanyada per la ciutat de Barcelona. Fiveller havia aconseguit defensar amb èxit el dret de la ciutat a definir el seu govern, així com l’obligació del monarca de complir les lleis com ho faria qualsevol dels seus vassalls. Mentrestant, però, Ferran I continuava malalt d’una afecció renal que cada cop l’angoixava més. Finalment, uns dies més tard, el 9 de març de 1416, se’n va anar de Barcelona amb la seva cort per dirigir-se cap a Castella, tal com desitjava. En sortir de la ciutat, ni tan sols es va girar per besar les mans de les autoritats barcelonines que havien sortit a acomiadar-lo. L’enrabiada que encara portava era monumental. Al cap d’uns dies, el 2 d’abril, moria a Igualada de l’afecció que feia setmanes que el perseguia.

I Fiveller? El ciutadà honrat barceloní va arribar uns anys després a conseller primer de la capital catalana, i va protagonitzar un nou xoc amb la monarquia, aquest cop amb Alfons IV, el Magnànim, per motius no gaire diferents. A més, durant generacions i ben bé fins al 1714, els integrants de la família Fiveller van anar apareixent amb un rol o altre en el govern de la ciutat.

La seva memòria, doncs, és la memòria d’un home que no va fer res més que defensar una manera de viure, de complir amb les lleis i de governar-se. És també el primer xoc notable entre el sistema institucional català i la mentalitat política castellana. Font d’inspiració durant generacions, Fiveller encarna el servidor públic per excel·lència i una manera d’entendre la política.

Ell sempre hi és, encara que no ho sembli. I si no em creieu, quan camineu per plaça Sant Jaume alceu la vista i mireu cap a l’Ajuntament. A la porta veureu dues estàtues: la de Jaume I, fundador del Consell de Cent, i una altra més difícil d’identificar: la de Joan Fiveller, petit heroi de les llibertats municipals catalanes. Recordar-lo és honorar tot un país, i la seva història ens ajuda a entendre totes les altres.



 

21 No només això, sinó que la propietat de la torre de Bellesguard era de la seva esposa Eufrasina, i va ser el propi Joan Fiveller el qui va signar la venda el 13 de setembre de 1408 amb Bernat Metge, representant del rei. Sembla que Fiveller, en aquell moment, era un figura popular, perquè en una jornada de caça a Collserola va descobrir una mina d’aigua que va fer canalitzar cap a Barcelona. Encara avui hi ha una font pública batejada amb el seu nom a la plaça on hi ha l’església dels sants Just i Pastor.

22 Així eren anomenats els representants dels municipis davant les corts, que eren en aquella època el que avui dia són els parlaments. El seu rol era actuar en nom del municipi, en aquest cas Barcelona, i no podien dur a terme cap acció d’importància sense tenir-ne el vistiplau.





5. Alfons el Magnànim.
El rei dels poetes que va deixar
Catalunya gairebé viuda

El primer d’agost de 1429 fou un dia clau en la història de la literatura catalana. Andreu Febrer, nascut a Vic, que havia començat la seva carrera com a escrivà de Joan I, que havia servit com a cortesà i diplomàtic tant de Martí l’Humà com del seu fill Martí el Jove, que havia estat fidel a Violant de Bar i al partit francès durant l’interregne que va desembocar en Casp, i que havia servit Alfons IV en les seves aventures a la península Itàlica, havia acabat l’obra per la qual seria recordat encara sis segles després. Aquell primer d’agost de 1429, Andreu Febrer acabava a la seva residència barcelonina la traducció al català de La Divina Comèdia de Dante.23 Una traducció que no només era la primera en la nostra llengua, sinó que era la primera que es duia a terme en vers des del seu original toscà. La dedicatòria, és clar, anava adreçada al rei catalanoaragonès Alfons IV, el Magnànim, amb qui Andreu Febrer havia estat vinculat des que havia pujat al tron l’any 1416, a la mort del seu pare, Ferran I de Trastàmara.

Andreu Febrer no va ser l’únic gran nom de la brillant literatura catalana que va fer carrera al costat d’Alfons el Magnànim. I és que quan el rei Alfons es va embarcar mar enllà per primer cop el 1420, amb el pretext d’acabar de sotmetre Sardenya i conquerir Còrsega, a l’expedició hi anaven, a més del mateix Febrer, dos dels grans poetes de la història de les nostres lletres: Ausiàs March i Jordi de Sant Jordi. Va ser l’empenta reial o un esperit del temps el que els va reunir a tots allà? No ho sabrem mai, però sí que sabem que aquella experiència els va canviar la vida.

Jordi de Sant Jordi, morisc i nascut a València, va morir amb menys de trenta anys, però abans va ser cortesà de la reina Margarida de Prades, vídua de Martí l’Humà, a qui va dedicar molts dels seus poemes, va participar en la primera estada a Nàpols d’Alfons el Magnànim i va ser empresonat allà per Francesco Sforza. Amb tot, no va ser a Nàpols on va morir, sinó a Castella, cap al 1424, mentre formava part d’una ambaixada reial. «El presoner», escrit durant el seu captiveri per demanar ajuda al rei per ser rescatat, és un gran testimoni de la relació de Jordi de Sant Jordi amb el monarca catalanoaragonès, a qui va ser fidel fins al final.24


Rei virtuós, mon senyor natural,
tots al present no us fem altra demanda,
mas que us record que vostra sang reial,
mai defallí al qui fos de sa banda.



Que en aquella expedició també participés Ausiàs March la fa encara més extraordinària. March, que al tornar a València va esdevenir falconer major del rei Alfons, sí que va viure prou per deixar una obra poètica monumental. En el mateix regne de les casualitats, o no, cal recordar que Ausiàs March es va casar en primeres núpcies amb Isabel Martorell, germana de Joanot Martorell, l’autor del Tirant lo Blanc, la novel·la catalana més universal. Eren cunyats, doncs. Per si no n’hi hagués prou, Joanot Martorell, que era de Gandia, com el poeta, també va viure a Nàpols i també va acabar treballant al servei d’Alfons el Magnànim, fent de cortesà i diplomàtic.

En definitiva, la influència d’Alfons en les lletres catalanes i en el segle d’or valencià és absolutament innegable. Ell mateix era un gran lector; durant la campanya de 1453 contra els florentins i els seus aliats, per exemple, es va fer portar al campament dos volums de Sèneca davant l’estupefacció de les seves tropes. Li agradava tant llegir que sovint, durant les campanyes militars, traginava les obres dels seus autors preferits (Cèsar, Titus Livi, Sèneca, Ciceró…) i les deixava en una tenda annexa, on a vegades demanava que li posessin llum a mitjanit per poder llegir. Una imatge extraordinària. La seva fama de lector empedreït era tal que els soldats, quan saquejaven una ciutat, intentaven trobar llibres per regalar-n’hi i guanyar el seu favor.

Alfons va passar els últims vint-i-sis anys de la seva vida a Itàlia. Un quart de segle en què no va posar els peus ni a Catalunya ni enlloc de la corona catalanoaragonesa. I allà va morir, el juny de 1458. Més que una passió, Itàlia era una obsessió, i a la conquesta i manteniment del regne de Nàpols, on va entrar victoriós i va ser coronat rei el 1442, hi va dedicar la major part de les energies de la seva vida.

Nàpols, que era la ciutat més rica i més poblada del Mediterrani cristià (hi vivien prop de cent mil persones, gairebé el triple que a Barcelona), es va convertir, de fet, en la nova capital i centre de la corona. Catalunya observava estupefacta com, després de perdre la dinastia reial, ara no només perdia la capitalitat sinó també la presència física del monarca.

Cal reconèixer, però, que ja des del principi les coses no havien anat gaire bé. Alfons de Trastàmara, que va esdevenir Alfons IV d’Aragó amb només vint anys, no havia tingut temps per adaptar-se a la manera de fer catalana. I, ressentit per les concessions que el seu pare s’havia vist empès a fer en les corts de 1413 i que havien reforçat el poder de la Generalitat, no tenia cap intenció de seguir el camí que li marcaven els catalans. Al cap i a la fi, Alfons venia del mateix pinyol de la cultura política castellana, en què el poder del rei estava molt per sobre dels representants de la terra. Allà, el poder reial era molt més autoritari, i com deia l’ordenament d’Alcalà de 1348: «Al rey pertenesçe el poder de fazer fueros, e leys, e de las interpretar e declarar, e emendar do viere que cumple».

Alfons de Trastàmara va entrar a Barcelona el 30 de maig de 1416, va jurar les constitucions i va convocar les corts catalanes per al 15 de setembre. Inconscient, potser per una qüestió de joventut, va passar tot el mes d’agost caçant ossos i senglars pels Pirineus, per la zona de Puigcerdà i la Cerdanya. No va preparar-se adequadament, i en el seu primer discurs, amb el qual havia d’adreçar-se per primer cop als catalans, es va dedicar a fer un simple al·legat per demanar diners per fer la guerra a Gènova, i a sobre el va fer en castellà.
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